
OCTUBRE 2022Olivael nostre

Pàgina 3

Pàgina 10

Millores en la 
N-332 per valor 
de 8,2 milions

Aprovat el nou 
contracte de 
recollida de 
residus

El jove Jordi Aracil guanya el 
concurs de Pebreres farcides
El futur del plat tradicional d’Oliva està més que garantit pel 
relleu generacional.

Ripoll i Ferrer guanyen el 
X Gran Fons Ciutat d’Oliva
Un total de 715 corredors van arribar a meta dels més 
de 1.300 corredors inscrits de tota Espanya. 
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ENTREVISTA 
“Cada volta 
que et donen 
un premi has 
d’estar agraït”
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Dos projectes 
per a l’entorn 
del C. Polivalent
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Mavi Mestre s’ha convertit en la primera Filla 
Predilecta de la ciutat d’Oliva. En l’acte en el que es 
va entregar el reconeixement, es va mostrar agraïda 

a la seua ciutat. L’actual rectora de la Universitat de 
València va manifestar que era “el millor premi que 
he rebut en tota la meua vida”.
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Primera Filla predilecta
MAVI MESTRE
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Autobuses Jiménez
Telèfon 902 202 787
Horarios paso dirección 
Gandía: 7:45, 10:25, 
123:20, 15:30, 17:40 y 
18:40. 
Horarios paso dirección 
Pego: 8:20, 10:25, 13:20, 
16:05, 17:40 y 18:40

Estació d’Autobusos de 
Gandía.
Telèfon 962 87 10 64

SERVEIS
D’INFORMACIÓ

TELÈFONS ÚTILS

L’Altet: 966 91 94 00

Manises: 961 598 500

  LÍNIA D’AUTOBÚS

TRANSPORT 
DE VIAJERS

Estació de RENFE de
 Gandía : 912432343
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HORARI DE L’ECOPARC: 

De dilluns a dissabte:
de 10,00 a 19,00 hores 
Diumenges: de 10,00 a 14,00 hores 

AGENDAOLIVA, octubre 20222

Oliva ha gaudit de la III edició de la Fira del Fil, 
enguany amb la novetat del suport per part de la 
XVIII Multaqa de les Cultures de la UNESCO. El 
Centre Polivalent ha acollit l’exposició fotogràfica 
Adamascat Som Tradició, de Juan José Todolí, que 
tracta fonamentalment de descriure visualment 
la vestimenta que les balladores i balladors de 
les Danses. Des del 19 al 23 d’octubre s’han po-
gut veure els treballs de l’Associació de Bolilleres 
i Artesanes del Fil d’Oliva i el diumenge va ser la 
Trobada de Boixeteres. Va haver-hi col·loquí so-
bre les agulles Folch, a migdia l’acte institucional, 
més tard danses populars amb el Grup de Danses 
Raval i Vila i la Colla de Dolçainers Sarabanda i en 
acabar, dinar de calderes d’arròs amb fesols i naps 
cuinades per l’Associació de Festers del Carrer Sant 
Vicent d’Oliva. La XVII edició de la Multaqa organit-
zada pel Centre UNESCO València tindrà parada a la 
ciutat del Centelles-RiuSech. Aquesta conferència 
internacional ha situat a Oliva en el mapa de la Ruta 
de la Seda Internacional, ha versat sobre Vents de 
Turisme i Hospitalitat: Rutes Marítimes de la Seda 
i el Greal.

S’ha celebrat amb novetats la Fira del Fil 

PER A CONTRACTAR ANUNCIS EN ESTA PUBLICACIÓ

EL NOSTRE OLIVA. Periòdic gratuït. 
Director: Luis Peidro. Gerent: Javier Llopis
COORDINACIÓ I REDACCIÓ: Miquel Font. 
Nº 23. Dipòsit Legal: A 364 - 2020. 
email: oliva@elnostreciutat.com. Imprimeix: Localprint
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Edita: MÉS CIUTAT SA. Plaça Pintor Gisbert, 3. 03801 Alcoi

AMB LA 
COL.LABORACIÓ 
DE LA 
CONSELLERIA 
D’EDUCACIÓ, INVESTIGACIÓ, CULTURA I 
ESPORT DE LA GENERALITAT

SANITAT
Ambulatori . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 296 71 00
Ambulatori urgències . . . . . . . . . . . 96 296 71 05
Consultori San Francesc  . . . . . . . . 96 282 99 40
Ambulatori (consulta platja) . . . . . . 96 282 98 30

RESIDENCIAS TERCERA EDAD
Residencia Sant Francesc . . . . . . . 96 296 36 36
Residencia Virgen del Rebollet . . . . 96 285 00 52
Residencia La Carrasca . . . . . . . . . 96 285 80 81

PER E-MAIL
oliva@elnostreciutat.com

PER A REMETRE INFORMACIÓ A 
ESTA PUBLICACIÓ

EMPRESES SERVEIS
Iberdrola 96 283 85 17
Agència de Butà 96 285 08 44
Aigües potables Bolinches 96 285 05 87
Aigües potables Bullent 96 285 40 00
Aigües potables platja 96 285 20 62

DEPENDENCIES MUNICIPALS
Ajuntament 96 285 02 50
Centre Social Sant Francesc  . . . . . 96 285 05 28
Agencia Agraria y M.Ambiente . . . . 96 285 09 82
Biblioteca Tamarit y Archivo . . . . . . 96 296 37 40
Biblioteca l´Envic  . . . . . . . . . . . . . . 96 296 33 94
Casa de la Cultura . . . . . . . . . . . . . 96 285 02 55
Casal Jove . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 17 35
Cementerio  . . . . . . . . . . . . . . . . . . 617 470 153
Depuradora  . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 37 05
Hort de la Bosca . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 59 24
Almacen Municipal  . . . . . . . . . . . . 96 285 34 81
Museo arqueológico . . . . . . . . . . . . 96 285 46 28
Mercado municipal  . . . . . . . . . . . . 96 285 17 81
Agencia AFIC . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 296 37 02
OMIC (oficina del consumidor) . . . . 96 285 07 09
Oficina de Turisme . . . . . . . . . . . . . 96 285 55 28
Oficina de Turisme (Platja) . . . . . . . 96 285 03 91
Agencia de Desarrollo Local (ADL) . 96 285 17 43
Urbanismo . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 12 57
Fomento económico  . . . . . . . . . . . 96 285 13 48
Oficina de ocupación . . . . . . . . . . . 96 285 17 43
Oficina de Gestión Tributaria . . . . . 96 296 31 66
PIC «punto de información catastral» .  96 285 04 97
OLAMA . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 09 82
Polideportivo – oficinas . . . . . . . . . 96 285 29 20
Polideportivo- piscina cubierta . . . . 96 285 36 23
Servicios Deportivos . . . . . . . . . . . . 96 285 02 21
Servicios Culturales . . . . . . . . . . . . 96 285 02 55
Teatro Olimpia . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 05 20
Servicios Sociales  . . . . . . . . . . . . . 96 285 03 75

CENTRES SOCIALS
Centro social Sant Vicent . . . . . . . . 96 285 02 13
Centro social Sant Francesc . . . . . . 96 285 05 28
Centro de Participación Ciudadana 96 296 37 46

SERVEIS D’URGÈNCIA
Urgències  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .112
Creu Roja . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  96 283 91 47
Guàrdia Civil  . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 285 02 05
Policia local  . . . . . . .  092// 962850250 (ext 501)
Policia nacional  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  091
Samu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  900 16 11 61
Centre Dona (24 H). . . . . . . . . . . . .  900 580 888
Incendis Forestals  . . . . . . . . . . . . .  900 161 515

COL·LEGIS
Sant Josep de la Muntanya . . . . . . 96 285 27 04
Alfadalí . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 96 282 66 25

� Farmacia Ruíz  96 285 17 97       C/Poeta Querol, 29            oberta dia 25

� Farmacia Hnos. Aparisi  96 285 18 36       C/ De Dénia, 9             oberta dia 26 

� Farmacia Escrivà   96 285 05 83        C/Passeig Lluís Vives,11            oberta dia 27

� Farmacia Martí  96 285 30 36       C/ Alcalde Fco. Llorca, 14            oberta dia 28

� Farmacia Escrivà   96 285 05 83        C/Passeig Lluís Vives,11            oberta dia 29

� Farmàcia Catalá   96 285 01 05        Plaça de l’Ajuntament, 3            oberta dia 30

� Farmacia Ruíz  96 285 17 97       C/Poeta Querol, 29            oberta dia 31 

Hort de Palau ...............................96 282 66 95
La Carrasca...................................96 282 65 75
Lluís Vives.....................................96 282 65 80
Ntra. Sra. Del Rebollet...................96 285 00 70
Santa Ana ....................................96 282 64 75
Verge dels Desamparats...............96 282 65 70
Escola d’Adults (E.P.A.).................96 285 06 98
Escola infantil «El Caragol»............96 285 06 68
Escola Infantil La Taronja..............96 285 62 80
Escola Infantil Borfal.....................96 285 37 14

INSTITUTS
Institut (I.E.S.) Gabriel Ciscar........96 282 94 35

Institut (I.E.S.) Gregori Maians......96 282 99 90

ALTRES SERVEIS
Correos........................................96 285 15 75
Conservatorio...............................96 285 36 59
Jutjats Oliva..................................96 296 36 29
Registre Civil................................96 285 87 98 
Llar de Pensionistes.....................96 283 92 99
Registre de la Propiedad..............96 283 82 04
Taxis (parada Oliva)......................96 285 14 06
Taxis (parada Gandia)..................96 287 21 20
Escuela de Música Sta Cecilia.....96 285 39 25
Asociación Artístico-Musical........96 285 61 19

JAVIER LLOPIS No ho penses més i fes-te soci!!!

962 839 147

Boixeteres participants en la Fira del Fil.



MUNICIPAL OLIVA, octubre 2022 3

Tindrà una vigència 
de huit anys i 
suposarà una 
inversió de vora 2,5 
milions d’euros

AMB ELS VOTS A FAVOR DEL PSPV I COMPROMÍS

Aprovat el nou contracte de 
recollida de residus i neteja viaria 

Un operari fa tasques de neteja en una zona de contenidors.

E l Ple de l’Ajuntament d’Oliva ha 
aprovat, amb els vots a favor del 
PSPV i Compromís, el nou con-

tracte de recollida i transport de residus 
sòlids urbans i neteja viària del muni-
cipi. Contràriament, el Partit Popular, 
Ciutadans i Projecte Oliva han votat en 
contra del mateix. La sessió extraor-
dinària es va celebrar el 21 de setembre

Es tracta d’un plec de condicions 
tècniques que, conjuntament amb el 
plec de clàusules administratives, re-
giran la prestació de l’esmenat servei 
en l’àmbit de tot el terme municipal 
d’Oliva. Aquest contracte recull el servei 
de recollida de residus sòlids urbans 
(orgànic, FORS, andròmines, restes de 
poda, paper i cartró, envasos lleugers 
i vidre), el servei de transport i des-
càrrega d’aquests residus a plantes de 
tractament, el servei de neteja viària i 
desinfecció i manteniment dels conte-
nidors, i un nou servei d’informació a 
la ciutadania en matèria de reciclatge i 
gestió de residus.

“L’Ajuntament d’Oliva vol aconseguir 
amb aquest nou contracte incrementar i 
potenciar al màxim l’abast de la recolli-
da selectiva, per poder assolir objectius 
mediambientals establerts en el Pla Lo-
cal de Residus aprovat el juliol de 2021. 
Aquest fou el punt inicial del procés de 
contractació d’aquest servei, on es re-
cullen les valoracions sobre la situació 
d’Oliva en aquest sentit i una sèrie de 
mesures a aplicar a curt i llarg termini, i 
ajustar-se així a la normativa i directrius 
europees, estatals i autonòmiques”, ha 
declarat el regidor d’Agricultura i Obres 
i Serveis Miquel Domenech.

RECOLLIDA PORTA A PORTA
Com a novetat a destacar, l’Ajuntament 

d’Oliva ha dissenyat un nou model de 
residus que inclou la recollida domès-
tica porta a porta, de forma parcial en 
algunes zones, amb previsió d’amplia-
ció, i comercial, industrial i grans pro-
ductors. A més a més, la recollida de re-
sidus a la que es fa referència en el nou 
contracte s’esdevé segregada en frac-
cions: orgànica, paper i cartró, envasos 
lleugers, vidre, resta i bolquers, teixit 
sanitari i excrements d’animals domès-
tics. Per poder controlar de forma ex-
haustiva aquesta recollida fraccionada i 
garantir la neteja viària efectiva, el nou 
plec tindrà en compte els múltiples es-
deveniments culturals, socials, esportius 
i festius de la ciutat, els mercats munici-
pals i ambulants, xiringuitos a les zones 
marítimes, quioscos i altres zones d’oci, 
especialment en temporada estival, les 

diferents zones arbrades amb varietats 
perennes, i la recollida i transport de 
restes del cementeri, entre d’altres.

La informació, conscienciació i sen-
sibilització ciutadana en matèria de 
reciclatge, recuperació, i reutilització 
dels residus ha estat un element clau 
en l’elaboració i posterior aprovació 
d’aquest plec. S’ha previst un servei 
d’atenció ciutadana amb personal es-
pecialitzat en la matèria, encarregat 
d’informar la ciutadania sobre aquesta 
qüestió i, per altra banda, dur a terme 
campanyes formatives i de sensibilitza-
ció mediambiental. 

El regidor d’Obres i Serveis, Miquel 
Domenech va avançar que “el nou con-
tracte de recollida de residus compta 
amb una important inversió econòmi-
ca en matèria de logística mòbil i de 
personal, amb la finalitat de garantir 
un servei eficient i de qualitat en tot el 
terme municipal d’Oliva”. S’hi preveu, 
en aquest sentit, un augment en la fre-
qüència, tant de recollida com de nete-
ja viària, i ampliació de la flota de ve-
hicles especialitzats, que suposarà una 
remodelació i canvi radical en l’aspecte 
visual i millora de la qualitat sonora del 
municipi. Per a possibilitar aquestes 
tasques de recollida i manteniment, la 
flota passarà a estar formada per set 
camions compactadors per a la reco-
llida de residus de diverses capacitats. 
Altres dos camions amb caixa oberta de 
7 m³ i plataforma elevadora. Un vehicle 
elèctric amb equip d’aigua a pressió in-
dustrial, tres agranadores mecàniques, 
un camió cisterna, una furgoneta amb 
hidroneteja, dotze carrets porta-poals i 
tres tricicles elèctrics

“Es tracta d’un projecte que fa temps 

que duguem treballant des de l’Ajunta-
ment d’Oliva I que per fi veu la llum; un 
contracte i una important inversió que 
es tradueix en millores significatives 
per a la nostra ciutat”, declara Dome-
nech. “El procediment ha sigut costós i 
ara que està aprovat, en el moment en 
què entre en vigor, el servei es posarà 
en marxa el mateix dia”, ha afegit.

Com indica el document, també es 
pretén garantir la qualitat paisatgística 
del municipi I per aquest motiu s’ha 
previst en el mateix plec el disseny d’un 
Pla de contenerització per tal d’optimit-
zar la recollida de residus acord amb 
les noves normatives, posat a l’abast de 
la ciutadania, illes de reciclatge estratè-
gicament instal·lades, que responguen 
a les necessitats tant del veïnat com de 
la mateixa ciutat.

Per altra banda, l’alcaldessa d’Oliva 
Yolanda Balaguer ha comentat que 
“des de l’ajuntament som conscients 
que l’actual contracte de recollida del 
fem i neteja viària ha deixat de respon-
dre a les necessitats de la nostra ciu-
tat pel seu notable creixement. A més 
a més, les diverses directrius que ens 
apleguen d’altres institucions en ma-
tèria mediambiental i de gestió de re-
sidus exigixen adaptar-nos a les noves 
circumstàncies climàtiques”. Yolanda 
Balaguer ha volgut recalcar que “el 
procés ve de molt lluny i en l’actual 
legislatura s’ha treballar moltíssim i 
seguint estrictament els passos que 
s’havien de seguir”. “El fet que es trac-
te de dos serveis tan importants com 
els la recollida i transport de residus 
sòlids urbans i neteja viària i que pel 
mig tinguérem que afrontar una pan-
dèmia, ha suposat una càrrega extra als 

serveis administratius, fet que ha retar-
dat les gestions» ha afegit. “Hui s’han 
aprovat dos plecs complets, amb tota la 
tramitació com cal i amb els informes 
jurídics i tècnics pertinents i favorables 
i per aquesta raó estem satisfets i sa-

tisfetes”.
El plec que recentment s’ha aprovat 

tindrà una vigència de huit anys a par-
tir de l’endemà de la formalització del 
contracte, i suposarà una inversió de 
vora 2,5 milions d’euros.
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“Sempre m’he sentit molt 
orgullosa de ser filla d’Oliva”

MAVI MESTRE ES CONVERTEIX EN LA PRIMERA DONA A SER NOMENADA FILLA PREDILECTA DE LA CIUTAT

“Sempre m’he sentit orgullosa de ser 
filla d’Oliva” va assenyalar Mavi Mestre 
després del seu nomenament com la 

primera Filla predilecta de la ciutat comtal i es 
va mostrar agraïda de la seua ciutat. Va rebre el 
reconeixement “amb humiltat, honor i molta sa-
tisfacció”, després reconéixer que era “el millor 
premi que he tingut en tota la meua vida”.
Mavi va rebre de mans de l’alcaldessa de 
la ciutat, Yolanda Balaguer, la insígnia 
d’or de l’Ajuntament d’Oliva i una placa 
commemorativa. Va signar al Llibre d’Honors 
de la ciutat per segona vegada, aquesta agraint 
a tots el nomenament. Balaguer la va felicitar 
doblement “per ser la primera dona filla 
predilecta de la ciutat i per coincidir amb la 
data del seu aniversari”.

ALTRES PERSONALITATS
La primera autoritat municipal va reconéixer les 
personalitats oliveres al llarg de la història, amb 
els Centelles, Gregori Maians i posteriorment 
els Fills predilectes d’Oliva, el musicòleg i 
compositor Josep Climent, l’actor Vicente Parra, 
el poeta Francisco Brines i l’historiador Antonio 
Mestre. Va assegurar que Mestre és “tot un 
exemple a seguir per a les xiquetes i els xiquets 
de la nostra ciutat”. No hi va poder estar present 
pel seu estat de salut l’únic fill predilecte d’Oliva 
viu, el professor Antonio Mestre.
Va exalçar a Mavi Mestre la catedràtica emèrita 
de la Universitat de València i amiga personal, 
María Luisa García, que va dir que era “una 
dona exemplar” des dels seus inicis, quan 
tenia disset anys ja era líder i companya i li 
va recordar “Que feliços estarien ara els teus 
pares de veure’t filla predilecta d’Oliva, ciutat 

que estimaven amb passió”. A més, va exalçar la 
seua tasca en tots els àmbits en què ha participat 
“especialment ajudant els més desafavorits de 
la societat” i tot el seu treball per millorar la 
gent i per aconseguir una nova Llei Orgànica del 
Sistema Universitari que millore la Universitat 
actual.
A més, dels seus pares també es va exalçar el 
seu marit Vicent Llorca i les seues filles, Pau i 
Anna, la primera de les quals resideix a Austràlia 
i tots enamorats de la ciutat d’Oliva, així com els 
seus professors María Victoria i Helio.

250 PERSONES VAN ASSISTIR
Prop de dues-centes cinquanta persones, 
molts companys de la Universitat, familiars i 
representants de totes les grans associacions 
socials de la ciutat d’Oliva van ser presents 
al Centre Polivalent. També cal destacar 
la presència del president de les Corts 
Valencianes, l’oliver Enric Morera, que va 
remarcar el fet que era “la primera dona 
rectora de la Universitat de València i alhora la 
primera Filla Predilecta de la ciutat d’Oliva”, 
el senador per la província de València Javier 
de Lucas;
El moderador de l’acte va ser el regidor 
de cultura, Julio Llorca, que va assenyalar 
que més de trenta entitats i associacions de 
la ciutat s’han adherit al nomenament i va 
obrir el sextet de violoncels del Conservatori 
Professional Josep Climent, coordinat per 
la professora Cristina Bernal, amb els seus 
alumnes Àlex Salabert Escrivà, Anna Muñoz 
Fuster, Manel Puig Aliaga, Mireia Ortega Deusa 
i Anna Alemany Escrivà interpretant la peça 
‘Palladio’, de Karl Jenkins.

Mavi Mestre, acompanyada de les autoritats que van assistir a l’acte celebrat en el Centre Polivalent.

Va signar en el Llibre d’Honors de la localitat. 
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Mestre, emocionada, al costat de l’alcaldessa

Vista general de la sala i els assistents, posats en peus, aplaudeixen el nomenament. L’acte va coincidir amb el dia de l’aniversari de l’homenatjada.
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PREMI LA PARAULA IMAGINADA DE L’AJUNTAMENT DE LA FONT D’EN CARRÒS

L’escriptora d’Oliva Irene Verdú 
guanya un nou premi literari
‘La Pau’ de l’escriptora olivera Irene 

Verdú i el dissenyador gandienc Da-
niel García Moragues ha sigut l’obra 

guanyadora de la primera edició del Premi La 
Paraula Imaginada de l’Ajuntament de La Font 
d’en Carròs, amb la col·laboració de la UPV i 
Edicions del Bullent.

En la primera edició del premi guanya una 
obra poètica que es qüestiona sobre la pau, 
com a concepte, com a paraula. El passat diu-
menge 2 d’octubre, en un acte a la Casa de la 
cultura de la Font d’en Carròs, es va lliurar el 
primer guardó del Premi ‘La Paraula Imagi-
nada’. El premi ha sigut convocat per l’Ajun-
tament de la Font d’en Carròs, amb la finalitat 
d’incentivar i promocionar la lectura i la sen-
sibilitat artística a través dels llibres il·lustrats 
i ha comptat amb la col·laboració del depar-
tament de dibuix de la Facultat de Belles arts 
de la Universitat Politècnica de València i de 
l’editorial Edicions del Bullent. Aquesta pri-
mera edició ha comptat amb una dotació de 
6.000 euros i la publicació de l’obra. S’han 
presentat 10 obres de gran qualitat, a parer 
del jurat.

El jurat ha sigut compost per la regidora 
Cèlia Escrivà, l’escriptora Joaquina Barba, 
l’il·lustrador Fran Parreño, l’editora Nuria 
Sendra i el cap del departament de dibuix de 
la Facultat de BB.AA. de la UPV Rubén Tor-
tosa.

‘La pau’ és un àlbum il·lustrat que es pre-
gunta “Què és la pau?”. El text és poètic, rít-
mic i les il·lustracions el complementen a la 
perfecció. És un poema il·lustrat que poden 
gaudir petits i grans i posa l’accent en un 
concepte alhora tan important i tan difícil de 
trobar.

L’autora del text Irene Verdú Muñoz (Oli-
va, 1973) és llicenciada en Filosofia (1996) 
i Diplomada en Magisteri a la Universitat de 
València en l’especialitat d’educació infantil 
(2002). Ha guanyat diversos premis, com el 
Premi Ciutat de Castelló de Literatura Infantil 
Il·lustrada Tombatossals,  amb l’àlbum il·lus-
trat On està la són? (2021) o el del Premi 
Emili Teixidor amb el conte titulat Embolic a 
la Biblioselva (2022) i ara el premi La Parau-
la Imaginada (2022). Actualment treballa al 
Servei de Biblioteques de l’Ajuntament d’Oliva 
i és autora d’una vintena llarga de títols, dels 
quals en Edicions del Bullent Poemes al jardí 
(2010), Tafaner i la lluna (2011)-

Per la seua banda els dibuixos són de Da-
niel García Moragues (Gandia, 1976). De 
molt xicotet ja destacava en l’àmbit de la 
plàstica. En acabar el Batxillerat, va compa-
ginar els estudis d’Història de l’Art amb els de 
Belles arts. En 2010 va conéixer Irene Verdú 
i un any després van publicar dos llibres in-
fantils junts, Els deu granotes i Endivinalles. 
Posteriorment, va perfeccionar la seua tècni-
ca fent cursos d’il·lustració a Alcoi i a Barce-
lona, gràcies als quals va sumar nombrosos 
reconeixements en l’àmbit del disseny i del 
cartellisme. Paral·lelament, va fer el mateix 
en el món de la plàstica i va ser seleccionat i 
premiat en importants certàmens de pintura.

Es publica “On està la són?”
A més durant els últims dies ha vist la llum 

l’obra realitzada per Verdú i García “On està 
la són?” que va resultar guanyadora de la XXII 
edició del Premi Ciutat de Castelló en la mo-
dalitat de literatura infantil il·lustrada “Tom-
batossals” el passat exercici 2021.

Irene Verdu i Dani García rebent el premi.

2.525 i 4.277 euros 
en subvencions per a 
les biblioteques i el 
foment de la lectura

La Conselleria de Cultura, Educació i Esports ha subvencionat l’Ajuntament 
d’Oliva amb 2.525,31 euros per a la realització d’activitats de foment de la 
lectura, en biblioteques i agències de lectura públiques pertanyents a la 
Xarxa de Biblioteques Públiques de la Comunitat Valenciana.

Aquesta subvenció contribuirà al finançament del 50% de les despeses 
ocasionades per la realització d’activitats d’animació lectora, organitzades 
pel Servei de Biblioteques, des d’abril de 2021 fins a maig de 2022.

Entre les activitats que el Departament de Biblioteques de l’Ajuntament 
d’Oliva ha presentat destaquen els clubs de lectura bimensuals; el Club de 
Lectura Fàcil; el Repte Lector de l’Estiu 2021; projecte BibliOliva Verda; 
Formem usuaris, creem lectors: formació d’usuaris per a centres escolars; 
sessions de contes i bebecontes; Ruta de Llegendes: Por o fugirem, etc.; 
Taller de Nadal; Taller Hort de la Bosca, etc.

Per altra banda, el Pla de Recuperació, Transformació i Resiliència, do-
cument estratègic del govern d’Espanya per canalitzar els fons europeus 
destinats a reparar els danys ocasionats per la crisi de la pandèmia, ha 
previst una subvenció per a l’Ajuntament d’Oliva de 4.277,35 euros. Aquesta 
quantitat estarà destinada a la compra de llibres en paper per part de la 
Biblioteca de Tamarit I l’Agència de Lectura de l’Envic.

Aquest Pla també inclou un projecte que pretén dinamitzar el sector cul-
tural al llarg de tot el territori, amb una línia específica per a la dotació de 
biblioteques, i garantir així l’accés lliure i gratuït a tota la ciutadania. La 
iniciativa contempla la transferència de fons europeus a les comunitats 
autònomes per comprar llibres en paper per a les biblioteques públiques.

L’objectiu final d’aquest projecte i per tant, d’aquesta subvenció, és l’in-
crement del percentatge de lectors i lectores i això implica dotar a les bi-
blioteques públiques de llibres de tota classe de gèneres i per a totes les 
edats. En aquest sentit, serà subvencionable l’adquisició de llibres en físic de 

literatura (poesia, novel·la i assaig), infantil, juvenil i adult així com d’altres 
matèries i/o temàtiques que els i les usuàries de les biblioteques consideren 
d’interés. A més a més, s’haurà d’incloure material inclusiu, com ara obres 
de lectura fàcil o amb altres característiques que ajuden a la lectura de les 
persones amb diversitat funcional.

«Les dues subvencions responen a una mateixa finalitat que és incremen-
tar el nombre de persones interessades en la lectura ja bé siga per l’adqui-
sició de llibres i l’accés gratuït als mateixos com per la programació d’ac-
tivitats de foment de la lectura en les biblioteques públiques.» Ha declarat 
Julio Llorca, cap del Departament de Biblioteques de l’Ajuntament d’Oliva. 
«Aquest tipus d’iniciatives sempre seran ben rebudes a la nostra ciutat doncs 
la cultura, pilar fonamental en les nostres societats, ha de ser accessible per 
a tothom. La lectura és una ferramenta clau per a la igualtat, l’empatia i el 
respecte mutu, valors fonamentals per a les societats democràtiques com la 
nostra» ha afegit Llorca.
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– Com vas començar tu en el 
món de la poesia?

– Fa molt de temps. Vaig guanyar el 
premi Senyoriu d’Ausiàs March 1990, 
quan vaig començar. Tenia llavors 
només 23 anys. Va ser començar amb 
un premi gran, en el qual estaven de 
jurat el mateix Vicent Andrés Estellés, 
Josep Piera o Marc Granell. Tal vegada 
el millor jurat que ha tingut mai aquest 
premi literari.

– Fou amb el llibre ‘Amb el gest 
de les hores’...

– És un llibre que jo recorde amb 
molta estima. Que d’alguna manera 
intentava explicar que era per a mi 
la poesia, i quin tipus d’imatge pre-
tenia fer. És un llibre molt inicial des 
d’aquest punt de vista, però me l’estime 
molt.

– Però és que el mateix any 
guanyes el premi Martí Dot de 
Sant Feliu de Llobregat, amb 
l’obra ‘Per a dansar la llum’.

– Eixos poemes en realitat foren els 
primers. Anteriors als del premi de 
Beniarjó. Jo vaig enviar a Beniarjó un 
llibre en el qual vaig reflexionar sobre 
com s’escrivia, i al Martí Dot vaig re-
metre els que jo considerava que eren 
provatures de poemes sense reflexió 
poètica, sinó que anava escrivint lla-
vors. Són miracles que passen de tant 
en tant i vaig guanyar els dos.

– A l’any següent guanyes el 
premi Salvador Espriu per a poe-
tes joves amb ‘Sal lenta’.

– Eixe premi era de molt de prestigi 
per a joves poetes, tal vegada el més 
important del moment. Eixes d’ahí 
pensant: pareix que ho faig bé i he de 
continuar escrivint.

– Onze anys després ve el pre-
mi Ciutat de Vila-Real de Teatre 
2002 amb ‘Presoners de l’aigua’. 
Perquè eixe canvi de la poesia al 
teatre?

– De la poesia al teatre fou arran de 
l’explosió de les Torres Bessones a No-
va York. Eixe dia acabava de tornar de 
Londres al matí i estava desfent la ma-
leta i ho vaig veure en la tele. Jo volia 
reflexionar d’aquest fet, però a vegades 
en la poesia és difícil i costos fer-ho. 
Tardes molts anys i de vegades no tro-
bes la forma que t’agrade i al final vaig 
acabar fent-ho per mitjà del teatre. És 
un llibre teatral molt poètic, que re-
flexiona sobre relacions de poder, el 
tercer món, però sobretot poesia na-
rrada. No és reflexiu, intente explicar 
per què pense que va passar allò.

– Després ve el Benet Ribas 
2004 amb ‘El somrís de les ca-
rreteres secundàries’.

– Jo estic content perquè de vegades 
és difícil publicar a Catalunya per als 
valencians. Has de fer moltes rela-
cions. I en eixe moment del camí em 
va fer gràcia. Me’l va donar la conselle-
ra de cultura, però era un premi mo-
dest. Me’l van donar en un sobre amb 
bitllets i un llapis Montblanc que valia 
més diners que el mateix premi. Són 
coses entranyables que recorde.

– Més tard ve el premi Ciutat 
de Xàtiva ‘Ibn Hazm’ amb ‘Apa-
raulat.

– De vegades t’obliguen a presen-
tar-te a premis perquè les editorials no 
publiquen. Jo en vaig presentar a Bro-
mera i em van enviar un sobre ple de 
convocatòries. I sé que no ho han fet 
sols amb mi. I jo vaig dir doncs anem 
a provar i vaig tindre la sort. El llibre 

ha d’estar bé, però està sempre el gust 
personal del jurat i a vegades és molt 
complicat. Jo he estat en diversos ju-
rats i en moltes ocasions et trobes en 
dos o tres llibres que qualsevol d’ells 
podria guanyar i sols en guanya un. 
Això té un poc d’atzar també.

– Vindria després la primera 
novel·la, ‘El primer paradís’ pre-
mi Vila de Lloseta de Narració 
curta..

– Sí, vaig fer aquesta novel·la per 
necessitat d’explicar coses. Tinc una 
amiga de Gandia, que dóna classes ara 
al Col·legi Rebollet. Ella va ser lectora 
de castellà molts anys en Camerun i em 
va convidar l’ambaixada espanyola a 
unes jornades culturals. Vaig fer una 
conferència de literatura comparada, 
de poesia, del segle XX francés-caste-
llà-valencià i em van atendre molt bé. 
Però tot el que vaig veure de la vida 
allí, que no ha avançat tant, eixes vi-
vències les vaig escriure per una part 
en uns quatre o cinc poemes que es-
tan a ‘El somrís de les carreteres se-
cundàries’ però no era prou i aquesta 
novel·la era per contar la història en 
qüestió.

– En 2007 guanyes l’Ibn Jafadja 
amb ‘Càries’...

– Maria Josep Escrivà em va dir 
que només jo podia titular un llibre 
de poemes com a “Càries”. Hi ha un 
poema que ho conta. Per a mi la so-
cietat del moment, justet abans de la 
crisi, però que es veia vindre era com 
un queixal perfecte que té una càries 

Per a Josep Lluís Roig ser el president de 
Saforissims “és un càrrec més de treball i de fer 
feina, que ostente amb molt d’orgull” i acaba de 
guanyar el prestigiós Premi València de poesia en 
valencià ‘Maria Beneyto’ amb ‘La fam tendra’

“Cada volta que 
et donen un 
premi has d’estar 
molt agraït”

dintre i que encara no es veia.

– Després ve el premi de la crí-
tica dels escriptors valencians 
de teatre amb ‘Desàngel’.

– És un premi molt d’agrair perquè 
no et presentes. Eixe te’l donen i jo 
no sóc del gremi del teatre. He escrit 
algunes obres de manera accidental, 
s’han publicat, però que et donen el 
premi de la crítica de teatre, era com 
apreciar el treball encara que no fora 
de gremi.

– El premi Mallorca de poesia 
2007 amb ‘La llum del curtcir-
cuit’ que significa per a tu...

– Va ser molt gran i em van obligar 
a fer una gira per totes les Illes Ba-
lears, el qual va ser magnífic. Diferents 
pobles i indrets. Tal vegada el millor 
premi que he guanyat per tot el que 
ha representat després. És un llibre 
excepcional i que ha tingut i segueix 
tenint molta repercussió. Intenta ex-
plicar la situació que van patir a finals 
dels anys 80 principis dels 90 una 
sèrie de gent amb el món de les dro-
gues noves, alguns van morir i altres 
quedaren molt malament. En una pre-
sentació a Menorca van recordar ca-
sos concrets que hi havien passat. Vaig 
eixir amb els pèls de punta d’allí. És 
un llibre que no intenta jutjar, però ho 
lligues des de fora i veus tot el procés 
que pot passar.

– En 2008 guanyes el Premi Vi-
cent Andrés Estellés amb ‘Peixos 
d’un mar sec’.

– Aquest premi per a mi és com un 
Nobel valencià de poesia. Estic molt 
agraït al premi Senyoriu d’Ausiàs 
March de Beniarjó, és que vaig poder 
conéixer a Vicent Andrés Estellés. Si 
no, no l’haguera conegut.

–En 2019 guanyes el Premi 
Teodor Llorente de novel·la ne-
gra amb ‘Promeses que no po-
drem complir’.

– Això de la novel·la negra és com 
una aposta personal. Com ho fas per 
explicar aquest món . D’aquest llibre 
Joan Ramon Morell m’envia notícies 
que expliquen algunes coses que ixen 
publicades. Passen després com a 
premonició. Si veus com funciona el 
món pots preveure algunes coses que 
passaran. La història passa sobretot a 
Benidorm. Hi ha màfia russa. L’última 
notícia que m’ha remés parla d’un ju-
dici que s’ha anul·lat perquè la jutges-
sa no va prorrogar el temps d’investi-
gació, errada garrafal o voluntària, on 
hi havia acusada gent de la màfia rus-
sa, gent del PP, policies, etc. i han eixit 
tots innocents en ser nul el judici. Vaig 
escriure algun poema de crítica social, 
però em feia goig fer novel·la negra, 
perquè estires un fil i dona molt de joc, 
i poder parlar de la societat on vivim. 
No descarte fer una altra novel·la ne-
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Josep Lluís Roig ha obtingut una gran quantitat de premis per les seues creacions literàries.

gra. Quan a la pandèmia vaig escriure 
una cosa, no publicable, i estic en si ho 
abandone u ho refaig.

–Que té la Safor que hi ha 
tants poetes des d’Ausiàs Marc?

–Hi ha qui diu, un poc de broma, 
que devem tindre gens escampats 
d’Ausiàs March, i companyia. Però Els 
Borja eren també una família molt cul-
ta, o el comte d’Oliva Serafí de Cente-
lles, tenen interés per la cultura i l’art. 
Això ha aconseguit sobreviure fins hui. 
De vegades em pregunten per què es-
cric en valencià, jo els dic que som la 
cultura occidental més important del 
segle XV i que ha continuat viva. El 
que escrivim en valencià no ho podem 
escriure en castellà. Podem fer coses 
semblants o paral·leles però no iguals. 
La llengua té un geni, un ritme i ento-
nació diferent. Àngels Gregori em va 

comboiar per anar a la Fira de Buenos 
Aires on vaig fer una lectura i vaig de-
cidir que el millor regal era llegir-ho 
en la llengua original, el valencià. És 
un miracle que la nostra llengua haja 
sobreviscut.

– Parlem del Premi València 
2022 amb ‘La fam tendra’. Com 
et planteges el llibre?

– El llibre té dues parts molt cla-
res. La primera està escrita després 
de ‘La llum del curtcircuit’ el 2018 
fins a 2021 i corregint-lo l’any 2022, 
quinze o vint poemes que han costat. 
Imagine un Ulisses actual i una Nausica 
que plora la seua mort. Robert Graves 
escriu a la novel·la ‘La filla d’Homer’ 
on es diu que qui escriu l’Odissea no 
es Homer sinó una filla. A partir d’eixa 
història Nausica s’enamora i el deixa 
marxar perquè era el seu destí. Faig un 

joc escrit en veu femenina sobre Ulis-
ses, que ha mort. Escriu la situació des 
del present, ja que l’ha hagut de deixar 
marxar perquè no era el seu destí estar 
amb ella.

La segona part està subdividida, la 
vaig començar en 2015. Vam fer una 
gira amb poetes grecs i jo anava com 
a poeta valencià i hi ha dos poemes 
que els vaig incloure en aquesta gira. 
Poemes més referits a la vida, alguns 
més socials i altres més anecdòtics. 
La meua filla quan era menuda a la 
metàfora li deia “semáfora” i està en 
un poema. Hi ha reflexions sobre una 
autora alemanya Carolin Emcke que 
escriu un llibre contra l’odi en el qual 
reflexiona sobre les arrels de per què 
uns grups odien a uns altres, sobre el 
racisme, la xenofòbia, i hi ha poemes 
molt reivindicatius. S’aborda la incom-
prensió, els problemes de la nostra 

societat, però sempre també amb una 
certa esperança en el futur. En resum, 
és un llibre molt treballat i escrit du-
rant sis anys .

– Què suposa aquest guardó 
per a tu?

– Cada volta que et donen un premi 
has d’estar molt agraït. No només ha 
de ser un llibre bo sinó un poc de sort. 
Els gustos del jurat poden no ser iguals 
que els teus. Que s’ha presentat mol-
ta gent, que s’ha fet una preselecció, 
més agraït encara. Moltes gràcies al 
jurat, que no es va fer públic abans. 
Estava Jaume Pérez Montaner, que 
va ser professor meu a la Universitat, 
però ells no sabien qui era l’autor. Em 
van escriure per a felicitar-me i els 
vaig donar les gràcies. El premi me’l 
donaran oficialment entre novembre i 
desembre i es publicarà a principi de 

l’any 2023 per presentar-se a la Fira 
del Llibre a l’abril.

– Comentaves les dificultats 
dels joves per publicar...

– Jo crec que hauria d’haver-hi un 
sistema editorial i que tingueren de-
terminades ajudes de l’administració 
pública. Afortunadament, hi ha ara més 
premis literaris per a joves, però fins als 
35 anys. S’ha estirat l’edat de la joven-
tut. Això ajuda un poc a aquesta tasca 
difícil. S’hauria d’estudiar per part de 
l’administració crear un sistema edito-
rial fort des de València, privat o públic 
tinc igual. Hi ha mètodes híbrids. Però 
és evident que cal  a ajudar als que co-
mencen.

El premi Francisco Brines en valencià 
publicat per Pre-Textos hauria de su-
posar que també s’iniciara una línia de 
poesia en valencià en aquesta editorial.

. 
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LA NOVETAT EN LA PROCESSÓ CÍVICA, EL GEGANT SERAFÍ DE CENTELLES 

EL DIRECTOR GENERAL DE CARRETERES, JAVIER HERRERO, PROMET QUE ELS TREBALLS COMENÇARAN ABANS DE L’ESTIU

El punt negre de l’Hostal Sant Jaume 
en la N-332 té els dies comptats

Oliva celebra el 9 d’octubre 
amb diversitat d’actes

Les activitats programades pel depar-
tament municipal de cultura, música i 
biblioteques arrancaren dijous 6 amb la 
inauguració de l’exposició fotogràfica 
“Adamascat. Som tradició” de Juan José 
Todolí al Centre Polivalent.

 Divendres el mateix centre Polivalent 
va acollir la desena edició de la Festa 
Estellés organitzada pel departament 
de promoció lingüística municipal i 
l’Associació Veïnal i Cultural El Palau. 
A més de recitar poemes de V. Andrés 
Estellés es va comptar amb la presència 
del cantautor Carles Pastor i sopar de 
“pa i porta”.

 Finalment, el diumenge 9 d’octu-
bre tenia lloc al migdia la tradicional 
processó cívica, des de la Biblioteca 
de l’Envic fins a la Plaça Rei Jaume I. 
Enguany amb la novetat del gegant Se-
rafí de Centelles amb el Grup de Dan-
ses Raval i Vila, el Grup de Dolçainers 
Sarabanda i la Banda de l’Associació 
Artístico Musical d’Oliva que va acom-
panyar la comitiva durant la processó 
encapçalada per l’alcaldessa Yolanda 
Balaguer i amb la presència de repre-
sentants de les associacions festívoles i 
cíviques de la ciutat.

Un moment de la reunió mantinguda amb el director general de carreteres.

E l punt negre de l’Hostal Sant Jau-
me, en la carretera N-332, té els 
dies comptats. Així li ho ha asse-

gurat Javier Herrero Linazo, director ge-
neral de Carreteres a una comitiva dels 
ajuntaments d‘Oliva i Pego, encapçala-
da per l’alcalde pegolí Enrique Moll i 
la vicealcaldessa d’Oliva, Ana Morell, 
que ha visitat hui el Ministeri de Trans-
ports, Mobilitat i Agenda Urbana per a 
pressionar i intentar agilitzar el procés 
d’aquesta intervenció tan important pels 
pegolins i pegolines.

Herrero ha confirmat que el Ministeri 
aprovarà aquest projecte, el de la cons-
trucció de l’enllaç (pas elevat) entre les 
vies N-332 i la CV-678, a la fi de 2022. 
Ha garantit, a més, que serà a principis 
del pròxim 2023 quan es traga a licita-
ció l’obra; i si tot el procés segueix el 
seu curs correctament, s’espera que poc 
abans d’estiu comencen els treballs. Una 
obra el pressupost de la qual ascendeix 
als 8,2 milions i que des de la direcció 
de Carreteres apunten aquest muntant ja 
està reservat dins de la partida de Con-
servació, dels pressupostos estatals.

Aquest anhelat projecte consistirà en 
la supressió de la intersecció entre la 
N-332 i la CV-678, un dels punts ne-
gres de les carreteres de la Comunitat; i 
l’execució d’un nou enllaç a través d’un 
pas elevat. S’eliminaran a més nombro-
sos accessos directes existents des de 

La corporació municipal i la processó cívica amb el gegant Serafí.

les propietats limítrofes a la carretera, 
mitjançant l’execució de camins late-
rals de servei.

“Es tracta d’una molt bona notícia per 
als interessos dels pegolins i pegolines, 
ja que fa moltíssims anys que reivindi-
quem que s’elimine aquest punt negre, 
que tants accidents ha provocat i tantes 
vides s’ha emportat”, ha recalcat l’al-

calde de Pego, Enrique Moll després de 
la trobada. “Sembla que veiem la llum, 
ara li prenem la paraula al director ge-
neral de Carreteres i esperem que es 
puguen complir els terminis dels quals 
s’ha parlat hui. Per a nosaltres acabar 
amb el punt negre de l’Hostal Sant Jau-
me sempre ha sigut una prioritat. De fet 
hem mantingut moltes reunions en les 

quals hem insistit en la necessitat de fer 
aquestes necessàries obres. Esperem 
que la nostra insistència haja servit per-
què el pròxim estiu els pegolins i pe-
golines puga anar a la platja de forma 
més segura”.

Per part seua, l’edil d’Oliva, Ana Mo-
rell ha incidit que amb aquest projecte 
“que finalment s’executarà en 2023, 

donem solució a un dels majors pro-
blemes de circulació, de trànsit i de 
mobilitat de les nostres connexions 
amb les ciutats veïnes. En aquest cas, 
hem treballat colze a colze amb l’Ajun-
tament de Pego i hem aconseguit que el 
Ministeri ens done un si rotund, per a 
eliminar un punt negre de la N-332 que 
tantes vides s’ha cobrat. És una enorme 
satisfacció poder dir que el Ministeri 
de Transport, amb el director general 
de Carreteres com a interlocutor, ha 
confirmat que s’emportarà aquesta 
magnífica obra valorada en 8 milions 
d’euros”.

A més, en aquesta reunió la vicealcal-
dessa d’Oliva també ha plantejat una 
nova inversió d’interès general per a la 
ciutat d’Oliva i que ha obtingut una res-
posta favorable per part de l’Adminis-
tració Central. El Ministeri de Transport 
serà l’encarregat de la redacció del 
projecte del Bulevard que connectarà 
la rotonda Nord d’Oliva amb l’enllaç 
Sud de la AP-7. Aquesta resposta afir-
mativa a la proposta realitzada per la 
representant política d’Oliva sols té la 
condició de que per a poder fer front a 
la humanització de les obres de millora 
en que consisteix l’esmentat Bulevard, 
ha de ser aprovada per acord plenari. 
Aquesta obra vindria a donar més es-
pais verds, zones on es prioritzarà al 
peató i la mobilitat saludable.

100.000 persones han 
accedit ja al programa 
d’Educació Financera

DE FUNDACIÓ CAIXA ONTINYENT

El programa d’Educació Financera de la Fundació Caixa Ontinyent ha 
aconseguit que, des de la seua posada en funcionament en 2016, prop 
de 100.000 persones es beneficien de les seues activitats de formació i 
difusió. Una actuació destinada a persones de totes les edats, conscients 
que les persones, al llarg de la vida, prenem contínuament decisions que 
afecten la nostra economia personal, professional o empresarial. I tots 
els estudis destaquen que a la Comunitat Valenciana, igual que en la resta 
d’Espanya, encara es manté un nivell de coneixements financers baixos, 
inferior al que s’aprecia en altres països.
Així ho ha explicat hui el President de Caixa Ontinyent, José Pla, en 
la roda de premsa que ha oferit als mitjans d’informació amb motiu 
de la celebració, dilluns que ve 3 d’octubre, del Dia de l’Educació 
Financera, en la qual ha estat acompanyat pel Gerent de la Fundació 
Caixa Ontinyent, Roberto Sanz, i per la Responsable de Docència del seu 
programa d’Educació Financera, Elena Enguix.
“El nostre programa d’educació financera està ajustat a la idiosincràsia 
de les nostres comarques i de la nostra gent, amb un ventall molt ampli 
de temàtica, de tons i de canals perquè qualsevol persona, de qualsevol 
edat, puga trobar o demandar una formació o informació d’acord amb 
les seues necessitats i sobre el tema que li interesse. Som proactius 
en la creació de continguts, i també receptius a les propostes que ens 
arriben”, explica el President, qui destaca “apostem especialment per la 
formació de professors de diferents nivells, pel seu efecte multiplicador, 
mitjançant cursos oficials que impartim a través dels Centres de Xàtiva, 
Xest i, pròximament, també Alacant. Això, sense descurar el contacte 
directe amb escolars, alumnes d’institut i persones majors, a través 
de cursos i conferències; i comptem amb una App de contes infantils 
realment innovadora”.
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Oliva ha celebrat les festes 
dedicades a Sant Francesc d’Assís

La imatge de San Francisco durant la processó.

Un any més Oliva va celebrar les 
festes patronals de Sant Francesc 
d’Assís. Enguany amb una co-

missió de festes presidida per Miguel 
Miñana i Silvia Castillo. La regidora de 
festes, Yolanda Navarro, va remarcar el 
treball de tots perquè les festes isque-
ren rodones.

El divendres 30 de setembre va tindre 

lloc, un any més, la tradicional Dansà 
d’Oliva al carrer del Niño, amb la coor-
dinació del Grup de Danses Raval i Vila i 
la participació de la Colla de Dolçainers 
Sarabanda. A la nit, tenia lloc el tradi-
cional Cant de l’Aurora pels carrers de 
la localitat.

Dissabte al migdia va tindre lloc el 
tradicional Concurs de Paelles al carrer 

Santa Cecília. Un gran dia de germanor 
amb veïns, festers parroquials, german-
dats de Setmana Santa i grups d’amics.
El primer premi fou per a la família 
Morató León, el segon per a la família 
Domenech Cardona ‘Manyanos’ i el ter-
cer per a Pedro Herraiz. Per la nit es va 
gaudir d’una missa gòspel i concert per 
part del Modern Espai Gòspel Cor d’Oli-

va, amb la col·laboració de la regidoria 
de cultura, música i biblioteques, on es 
va gaudir molt.

En l’acabament de les festes patronals 
2022, diumenge tenia lloc al migdia la 
missa en honor al patró presidida pel 
bisbe auxiliar, Esteban Escudero. De 
vesprada la processó tradicional, cant 
dels Gojos tradicionals a Sant Francesc i 

Castell de focs d’artifici. 

NOVA JUNTA DIRECTIVA
En concloure es va donar inici a les 

festes del 2023 amb el nombrament 
d’una nova junta directiva presidida per 
Juanjo Peris i Raquel García, que pre-
nen el testimoni per tal de programar 
els actes del nou exercici.

Els guanyadors del concurs de paelles i el jurat.

EL PRIMER PREMI DEL CONCURS DE PAELLES FOU PER A LA FAMÍLIA MORATÓ LEÓN
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El jove Jordi Aracil cuina les 
millors ‘Pebreres farcides’
El futur de les ‘Pebreres farcides’, 

el plat tradicional d’Oliva, està 
més que garantit pel relleu ge-

neracional. El jove Oliver Jordi Aracil 
va ser el guanyador de la VIIIéna edi-
ció del Concurs de Pebreres Farcides 
d’Oliva celebrat el passat dissabte 24 
de setembre en el Mercat Municipal 
d’aquesta localitat de la Safor i orga-
nitzat pel Departament Municipal de 
Turisme. Un total de cinc participants 
van presentar enguany els seus guisats, 
ja que el concurs fou traslladat, un poc 
més tard de l’habitual. El guanyador va 
assenyalar que li havia ensenyat la seua 
mare i les va començar a preparar el 
dia anterior: “és el meu plat preferit”, 
va concloure. És el primer home que 
guanya el concurs amateur de pebre-
res farcides d’Oliva.

El segon premi va ser per a Paquita 
Cardona, la guanyadora del concurs 
amateur de coques d’Oliva enguany, 
la qual cosa demostra el seu saber fer 
en el món de la cuina. Els participants 
van presentar el plat típic oliver amb 
els seus ingredients tradicionals de 
pimentó, arròs, ‘tollina negra’, ‘fesol 
de careta’, garrofó i tomaca. Havien 
d’elaborar un mínim de cinc racions 
per cada plat presentat.

L’alcaldessa d’Oliva, Yolanda Bala-
guer, va assenyalar que “cal preservar 
aquest plat tradicional d’Oliva i que el 
coneguen les futures generacions”. Va 
reconéixer que la seua mare i la seua 
tia van ser els qui li van ensenyar a gui-
sar-ho.

VA SER EL GUANYADOR DEL CONCURS ORGANITZAT PEL DEPARTAMENT MUNICIPAL DE TURISME

Foto de ‘família’ del concurs de Pebreres farcides d’Oliva. 

i el certificat de guanyador del segon 
premi del VIIIé Concurs Amateur de 
Pebrera Farcida. Tots els participants 
en el concurs van rebre un detall al 
lliurament de la cassola de “Pebreres 
farcides” i un davantal en agraïment 
per la seua participació.

EL JURAT
Des de la Regidoria de Turisme es va 

triar a les persones que van integrar 

El guanyador Jordi Aracil i les seues pebreres. 

Per la seua part Kino Calafat, regidor 
delegat de turisme de l’Ajuntament 
d’Oliva, va remarcar que “de cara a 
l’any que ve vull fer una crida a la par-
ticipació de joves i més homes” i va 
anunciar la seua intenció d’avançar 
el concurs al mes d’agost, en plena 
temporada del pimentó i quan més 
pebreres farcides es guisen i és més 
fàcil trobar el fesol de careta. Tot per 
a incrementar la participació en el 

concurs.
El guanyador va obtenir com a premi 

un cap de setmana en el ressort d’Oli-
va Nova, a més del certificat de primer 
premi del VIIIé Concurs Amateur de 
Pebrera Farcida d’Oliva i represen-
tarà a la ciutat en les promocions en 
les quals faça d’aquest plat en diverses 
fires turístiques.

La guanyadora del segon premi va 
obtindre un sopar per a dues persones 

finalment el jurat del huité Concurs 
de Pebrera Farcida, com per exem-
ple la presidenta de l’Associació de 
Gastronomia d’Oliva GastrOliva, Mapi 
Barreres; Cova Morales, editora del 
blog ‘comoju.es’; Ramona Pérez, pre-
sidenta de la Federació Falles d’Oliva 
i Sergio Escrivà, cuiner professional, 
van ser els encarregats de seleccionar 
les millors receptes de pebrera farcida 
d’Oliva d’enguany.
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La recepta de les Pebreres Farcides de Chelo Peiró
ELS INGREDIENTS:

14 pebreres roges mitjanes o 20 menudes (els més rectes possibles 
perquè siga fàcil el farciment)

Un quilo d’arròs

4 decilitres d’oli d’oliva verge extra

500 grams de tonyina de salaó, posat en remull la nit anterior

500 grams de “Caretos”

Un quilo de Garrofó

8 tomaques

Altres tomaques a rodanxes d’un centímetre per tapar les pebreres

Un cap d’alls

Un bon grapat de julivert

Sal

2 culleradetes de sucre

Pebre

Pebre vermell dolç

Colorant, dos sobres

LA PREPARACIÓ

En primer lloc escorrem l’aigua del recipient que contenia, des de la nit 
anterior, la tonyina en salaó. Tornem a omplir i canviar l’aigua dues 
o tres vegades més. Escorrem i reservem. Tallem la part superior de 
la pebrera a rodanxes d’uns 2 centímetres , les trossegem i reservem. 
Buidem de llavors les pebreres, salem un poc el seu interior i els 
introduïm en una cassola ampla perquè hi càpiguen ben distribuïdes. 
Laminem els alls. Pelem les tomaques i trossegem. Tallem els caretos a 
trossets i ‘desenvainem’ el garrofó. Rentem i escorrem. Tallem el julivert.
En una altra cassola o paella gran escalfem l’oli i daurem suaument 
els alls. Anem salant una mica cada un dels ingredients a mesura 
que els introduïm. A continuació tirem els trossets de pebrera, els 
donem unes voltes i immediatament les tomaques trossejades amb 
les dues culleradetes de sucre. Mantenim el foc fort i anem remenant 
el tomàquet de tant en tant. Després d’uns 15 minuts i quan s’hagi 
consumit l’aigua que han deixat anar i aparega la brillantor de l’oli, 
afegim la verdura barrejant bé amb la resta. La tindrem uns 15 minuts 
a foc fort. Transcorregut aquest temps, tirem la tonyina . Donem 
unes voltes perquè s’integri bé i baixem el foc a mínim durant uns 
10 minuts més. Comprovem de sal. Ara pugem de nou el foc, tirem 
el julivert trossejat fi, i la cullerada de pebre vermell dolç, el colorant 
i sofregim l’arròs barrejant amb la resta durant 4 o 5 minuts perquè es 
daure i s’impregnen els sabors. Reservem.

Encenem el foc a 220 graus, opció aire.
Mentrestant, procedim al farciment de les pebreres que deuen quedar 
molt juntes i ben plantades en la cassola
Les omplim amb tres o quatre cullerades d’arròs i tapem amb la 
rodanxa de tomaca tallada. Tapem molt bé la cassola amb 2 fulles de 
paper vegetal i la introduïm al forn.
Atenció: Durant mitja hora el forn a 220 graus i després baixem a 190 
durant 2 hores més, aproximadament. Depèn de cada tipus de forn. 
Feu atenció que no es cremen.
Han de reposar fora del forn almenys una hora, fins i tot estan millor 
tíbies.
L’elaboració i cocció, com veieu, porta molt de temps. A Oliva es sol 
preparar la vesprada abans i es couen al dia següent.
Atenció: Durant mitja hora el forn a 220 graus i després baixem a 190 
durant 2 hores més, aproximadamente. Depend de cada tipus de forn. 
Feu atenció que no es cremen.
Han de reposar fora del forn al menys una hora, fins i tot estan millor 
tibies.
L’elaboració i cocció, com veieu, porta molt de temps. A Oliva es sol 
preparar la vesprada abans i es couen al dia seguent.

Paquita Cardona, segon premi.

El Jurat amb les pebreres participants. 

Ana Torres Morera guanyadora de la VI edició. Lola Gázquez presentant les seues pebreres. M. Pilar Morera amb una de les pebreres.
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L’ESPAI BIO SALUDABLE I UN PUMP TRACK

Dos projectes canviaran 
l’entorn del Centre Polivalent
E l departament de Parcs i Jardins ha realit-

zat un nou jardí urbà al Sector XV front al 
Centre Polivalent i suposa la posada en va-

lor d’una parcel·la dotacional que fins ara estava 
en desús i degradava l’entorn.

Aquest nou jardí urbà està situat en la parcel·la 
entre el passeig de Gregori Maians, la ronda Sud 
i la Secció 15 M Clarisses, enfront del Centre Po-
livalent d’Oliva. El projecte d’aquest nou parc 
bio saludable estava valorat en 69.000 euros i 
ha tingut un període d’execució de les obres de 
menys de dos mesos.

Aquest jardí incorporarà elements bio sa-
ludables perquè “la nostra gent gran, i no tan 
gran, puga gaudir d’activitat esportiva saludable. 
També incorporem una pista de petanca per a la 
pràctica de l’esport en grup i en equip” segons 
ha indicat la vicealcaldessa, Ana Morell. 

Ara s’està a l’espera que cresca la gespa per 
poder presentar-lo públicament i que puga ser 
utilitzat pel veïnat.

EL PUMP TRACK I EL PARKOUR
D’altra banda, a l’encreuament dels carrers 

Miquel Martí i Pol, Ronda Sud i avinguda de Sis-
terón han començat fa uns dies les obres el futur 
Pump Track i un Parkour que va presentar fa uns 
mesos el llavors regidor de parcs i jardins Miguel 
Monzonís i ara gestiona la mateixa Ana Morell.

El projecte, amb un pressupost total de 
228.486,37 € sufragat per la Diputació de 
València permetrà crear el més innovador parc 
de nova modalitat esportiva en tan sols tres me-
sos d’obres.

Aquest projecte preveu instal·lar un circuit de 
dimensions reduïdes, que es pot recórrer amb 
un monopatí o amb bicicleta, sense necessitat de 
pedalejar, només amb l’impuls i amb la inèrcia 
adquirida amb els salts del circuit i la mateixa 
habilitat de la persona que practica aquest es-
port.

Pel que fa al Parkour, es tracta d’una disciplina 
física basada en la capacitat motriu de la persona 
i té com a principal objectiu traslladar-se d’un 
punt a l’altre de la manera més simple, senzilla i 
eficient. Aquesta disciplina esportiva no competi-
tiva és considerada una manifestació d’expressió 
de la llibertat, tant del moviment del cos com de 
l’adaptació a l’entorn.

L’objectiu és adreçar aquest projecte als joves 
olivers, especialment als skaters, ciclistes i que 
segueixen altres modalitats esportives semblants 
en pista esportiva que tindrà també un espai 
d’esbarjo per als usuaris i serà tot un referent no 
tan sols a la comarca de la Safor sinó en l’àmbit 
de tota la Comunitat Valenciana. Futur Parkour.

Aspecte de l’espai bio saludable.

Obres de construcció del Pump Track. 
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PER A MILLORAR LES CONDICIONS DE SEGURETAT

FIRMAT UN CONVENI  DE COL·LABORACIÓ ENTRE L’AJUNTAMENT I LA UNIVERSITAT DE VALÈNCIA

La Universitat de València investigarà 
el comportament dels joves

Instal·laran línies de vida en la 
coberta de cinc centres educatius

La Regidoria d’Educació de l’Ajunta-
ment d’Oliva continua la seua línia de 
treball per tal de millorar les condicions 
dels centres educatius de la ciutat. En 
aquesta ocasió i segons informes de 
l’equip tècnic del Departament Munici-
pal d’Educació, del passat 3 d’octubre, 
s’ha treballat per tal de donar solució 
a una necessitat d’instal·lació de línies 
de vida en coberta inclinada en els cen-
tres educatius. La Regidoria d’Educació 
continua la seua línia de treball per tal 
de millorar les condicions dels centres 
educatius de la ciutat. En aquesta oca-
sió i segons informes de l’equip tècnic 
del Departament Municipal d’Educació 
s’ha treballat per tal de donar solució a 
una necessitat d’instal·lació de Línies de 
Vida en Coberta Inclinada en els centres 
educatius, CEIP Lluís Vives, CEIP Alfada-
lí, CEIP La Carrasca, CEIP Santa Anna i a 
l’IES Gabriel Ciscar.

Aquesta necessitat ve motivada per la 
voluntat de la regidoria de millorar les 
condicions de seguretat en els treballs 
de manteniment i neteja de les cobertes 
dels esmentats centres educatius. Les 
línies de vida en coberta inclinada són 
uns mecanismes complementaris a la 

Moment de la signatura del conveni. 

L a Universitat de València i l’Ajun-
tament d’Oliva han firmat un 
conveni de col·laboració per 

tal d’analitzar comportaments en la 
població jove de la societat. Aquest 
acord de treball en comú entre les 
dues institucions, signat per la recto-
ra de la Universitat de València, Mavi 
Mestre i per la vicealcaldessa d’Oliva i 
regidora d’Educació, Ana Morell, sig-
nifica un pas més cap a la posada en 
comú del treball conjunt.

La finalitat de l’acord marc és es-
tablir un marc d’actuació a través de 
convenis específics per a la col·labo-
ració entre la Universitat de València 
i l’Ajuntament d’Oliva en activitats de 
formació, de promoció de la inves-
tigació i la divulgació de la ciència, 
de caràcter social o cultural, l’edició 
conjunta de publicacions i la promo-
ció mútua de les activitats organit-
zades per les parts entre els públics 
d’interés, així com tantes altres si-
guen considerades d’interés mutu, a 
través de les estructures universitàries 
competents en cada matèria.

BON SINTONIA
La bona sintonia entre la màxima 

institució acadèmica pública i l’admi-
nistració municipal, personificades 
en les signatàries d’aquest conveni, 
ratifiquen la importància que té per 

Vista general CEIP La Carrasca.

a Oliva, la figura de la primera dona 
rectora de la Universitat de València 
i veïna d’Oliva, Mavi Mestre i la im-
portància que té per a la Universitat 
de València la ciutat d’Oliva, l’estu-
di sociològic de la seva ciutadania i 
més concretament el del seu alum-

nat infantil i jove, per al cas concret 
d’aquest primer conveni de col·labo-
ració.

PREDISPOSICIÓ
L’edil d’Educació, ha agraït “la 

predisposició de la rectora de la 

Universitat de València, Mavi Mes-
tre, a establir convenis i col·labo-
racions de treball sociològics per 
l’estudi i l’anàlisi de fenòmens que 
ens preocupen com ara l’absentis-
me escolar o la salut mental dels 
adolescents. Estem percebent un 

canvi d’actitud molt acusat entre 
els i  les nostres joves en passar 
de l’edat infantil a l’adolescència 
i volem saber quines són les raons 
o les causes per les quals es dona 
aquest canvi de comportament”, ha 
declarat Morell.

construcció de la coberta que reforcen 
les mesures de seguretat i ve a complir 
amb la normativa vigent en matèria 
d’edificacions, pel que fa a les condi-
cions laborals de seguretat que fins ara 
no es compleixen.

La regidora d’Educació, Ana Morell, 
ha destacat que “la instal·lació d’aques-
tes línies de vida són fonamentals per 
a la posterior implantació de plaques 
d’energia fotovoltaica del projecte d’Es-
coles Solars, amb el qual els edificis 

públics que alberguen aquests centres 
educatius tindran autoconsum energè-
tic”, ha destacat.

La regidora d’Educació ha destacat 
que “la instal·lació d’aquestes línies 
de vida són fonamentals per a la pos-
terior implantació de plaques d’ener-
gia fotovoltaica del projecte d’Escoles 
Solars, amb el qual els edificis públics 
que alberguen aquests centres educa-
tius tindran autoconsum energètic”, ha 
destacat Morell.

Experiència 
Erasmus del CEIP 
Santa Anna
La directora del CEIP Santa Anna, Empar Sastre, ha gaudit de 
l’experiència del Ka1 Erasmus+ del centre a Italia, durant la setmana 
del 10-15 octubre, a les escoles d’educació infantil, primària, i primer 
cicle de l’ESO amb metodologia Montessori.
“Estem en la primera escola pública on s’aplica aquest mètode i on les 
mestres estan formades i reglades per a impartir aquesta metodologia.
Són experiències enriquidores que fan que la nostra escola, si cap, 
obrirà més la seua ment i la de la seua comunitat educativa”, ha 
manifestat.

La directora del CEIP Santa Anna, a Itàlia.
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Homenatge als millors estudiants 
de la mà de la rectora Mavi Mestre

Un moment de l’acte celebrat a Oliva.

El dissabte 22 d’ocutbre  es va celebrar 
l’entrega del reconeixement que des 
de la Regidoria d’Educació d’Oliva s’ha 
volgut fer als Premis Extraordinaris al 
Rendiment Acadèmic del curs 2020/21. 
I s’ha fet en un lloc inèdit i que ha sigut 
inaugurat per a tal acte: la recentment 
nomenada per acord plenari municipal  
“Plaça Rectora Mavi Mestre Escrivà”.

A l’acte, han assistit la pròpia rectora 
de la Universitat de València, l’alcaldessa 
d’Oliva, Yolanda Balaguer, els regidors i 
les regidores de la corporació municipal, 
membres de la Universitat de València, 
representants i equips directius dels cen-
tres educatius de la ciutat, l’alumnat al 
que es feia el reconeixement, així com 
els seus familiars més pròxims.

Per obrir l’acte, un representació de 
l’alumnat del Conservatori Professional 
de Música Josep Climent va oferir dos 
peces musicals a mode d’introducció .

A continuació va pendre la paraula la 
vicealcaldessa i Regidora d’Educació, 
Ana Maria Morell qui va agrair la presèn-
cia de la filla predilecta d’Oliva i a la que 
ha posat en valor com a “figura exem-
plar en la que poder reflexar-se.Entre 
aplaudiments del públic i de les autori-
tats presents, la filla predilecta d’Oliva va 

a construir una societat més plural, di-
versa i democràtica“ va manifestat Mavi 
Mestre.

Per tancar l’acte, l’alcaldessa, Yolanda 
Balaguer també ha oferit un breu discurs 
en el que ha posat de relleu que “sou el 

present i el futur d’Oliva, la qual cosa ens 
ha de fer mirar al mateix amb confiança 
i optimisme, un exemple a seguir en de-
mostrar-nos que amb esforç, treball i sa-
crifici podem aconseguir el que ens pro-
posem. En este sentit, com a exemples 

que sou, vos demane que no es deixeu 
darrere ningú, que ajudeu a les vostres 
companyes i companys i que ho feu 
des dels valors del diàleg, la humilitat, 
l’amistat, la generositat i la solidaritat” 
ha manifestat Balaguer.

MAVI MESTRE HA ENTREGAT UN OBSEQUI ALS PREMIATS I HA INAUGURAT LA PLAÇA QUE PORTA EL SEU NOM

pronunciar unes paraules després de fer 
entrega del detall a l’alumnat present i 
nomenar als que no ha pogut assistir a 
l’acte. En el seu breu discurs, Mestre va 
destacar que “és la qualitat i l’excel·lèn-
cia humana la que ens marcaran el ca-
mí per poder aconseguir l’excel·lència 
acadèmica. Hem de ser feliços fent allò 
que fem per a allò que ens preparem i 
estudiem. De segur que el nostre rendi-
ment és infinitament millor quan som fe-
liços fent allò que ens agrada. I d’aquesta 
manera podem contribuir més i millor 

Mestre i la placa amb seu nom.
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El vell Camp 
de Futbol 
‘Ramón 
Laporta’
E l segle XX ha estat el segle dels 

grans avanços tècnics i científics, 
però també el d’un nou esport: 

el futbol . Un esport que va nàixer a 
Anglaterra al segle XIX i que a poc a poc 
es va guanyar el fervor del populatxo 
com a forma d’entreteniment de masses. 
Recordeu aquell aforisme dels romans 
de “al poble pa i circ”? Doncs ara esde-
venia “al poble jornal i futbol”. Al nostre 
territori, els espectacles tradicionals, 
com els bous o la pilota valenciana, as-
sistien bocabadats a la pèrdua progres-
siva de feligresos en favor del nou rival. 
El futbol, com després feren els Beatles, 
va embogir les masses, i per tota la 
geografia sorgien clubs amb legions de 
seguidors disposats a omplir els estadis 
i, alhora, tirar-li floretes a l’àrbitre –o a 
sa mare–.
A Espanya, el futbol va arribar de la 
mà de treballadors anglesos. En 1873 
hi havia el Cable Club Vigo i, en 1878, 
el Río Tinto Foot-Ball Club, ambdós 
equips ja desapareguts. El degà dels 
clubs que encara perduren és el 
Recreativo de Huelva, fundat l’any 
1889. Posteriorment, en 1898, es va 
formar l’Athletic Club de Bilbao. Per 
contra, el nostre València C.F., campió 
de fer patir, va nàixer en 1919.
A Oliva, com no podia ser menys, 
també va arribar el virus britànic i 
pertot arreu sortien equips. Segons 
contava Evarist Falgàs en el seu 
llibre intitulat ‘Un recorregut per la 
memòria (Des d’Oliva i el futbol)’, 
va ser en 1946 quan es van fusionar 
dos clubs locals: l’Athletic Club 
Oliva i el Club Deportivo Oliva. Fruit 
d’aquesta unió va nàixer la Unión 
Deportiva Oliva (la Ude), l’equip 
local destinat a omplir-nos de glòria 
les vesprades dels diumenges. De 
llavors ençà, l’equip blavet ha jugat 
quinze temporades en Tercera 
Divisió i una en Segona B. Entre els 
jugadors que van començar a pegar 
puntellons en la Ude i que després es 
van professionalitzar tenim a Gallet, 
Mestre, Cota, Morera i Fuster.
Com que ja teníem club de foot-
ball, ara calia copsar un terreny de 
joc “com Déu mana”. Aleshores, 
les autoritats locals amb l’alcalde 
al capdavant, i que a més era el 
capità de l’equip, van habilitar un 
camp a tocar de la via del tren que 
la comtessa de Maians, doña Ana 

María Sanchiz y Mayans, havia donat 
al municipi. Convé recordar que la 
il·lustríssima senyora té dedicat un 
carrer a l’eixample, just a la zona que 
la seua família va urbanitzar a últims 
del segle XIX. Aquell alcalde-jugador 
tan implicat amb l’esport de moda 
era José Luis Sostrada Burgalat, fill 
d’Amparo Burgalat i d’un tinent de 
Carrabiners.
 En octubre de 1946 es va inaugurar 
el nou camp de futbol, el qual fou 
batejat amb el nom de l’aleshores 
governador civil de la província: 
Ramón Laporta Girón, un “camisa 
vella” de Falange a qui el triomf 
dels sublevats en la Guerra Civil li 
va permetre medrar en la rància 
política del règim franquista. El 
motiu per posar-li a l’estadi el nom 
del governador va ser, segons Falgàs, 
haver-hi contribuït econòmicament a 
la seua construcció. Cal dir, endemés, 
que la peculiar façana del recinte fou 
projectada per l’arquitecte valencià 
Joaquín Rieta .
En la crònica esportiva del vell 
setmanari gandienc Mondúber llegim 
que, el 14 de novembre de 1948, la 
U.D. Oliva va jugar al Ramón Laporta 
contra el CF Gandia. El resultat 
final fou 1-3 a favor dels pixavins. 
El vendaval gandienc va traure de 
polleguera els jugadors olivers. 
Segons el cronista, “partieron de 
Sostrada las alteraciones del juego”; 
és a dir, assenyalava l’alcalde-capità 
com el responsable dels aldarulls 
al terreny de joc. De tot el que 
ocorregué va prendre bona nota el 
Comité de Competició i el resultat 
fou “tres meses de suspensión al 
capitán y jugador de la U.D. Oliva, 

José Luis Sostrada Burgalat, por 
amenazar e intentar coaccionar al 
árbitro”. I encara més: “Al U.D. 
Oliva, multa de 50 pesetas por los 
incidentes ocurridos y otra multa de 
25 pesetas, por alinear un jugador sin 
presentar la correspondiente ficha ni 
boletín”. Redeu, com se les gastava 
l’alcalde! Amenaces i coaccions... 
Pense que degué recórrer al seu amic 
el governador per afeblir el càstig 
imposat.   
Als anys seixanta, la U.D. Oliva passà 
a jugar al nou poliesportiu construït 
al Camí de la Mar. Mentrestant, 
el terrós Ramón Laporta fou 
destinat a uns altres usos, però 
abans l’Excel·lentíssim Ajuntament 
va fer una memorable operació 
immobiliària especulant amb un 
cantó del recinte esportiu. Finalment 
l’any 1969, en aquell solar on els 
hooligans olivers havien cantat els 
gols de la Ude, s’inaugurà l’Institut 
de Batxillerat Gregori Maians, centre 
docent on s’han educat moltes 
generacions de joves i que a hores 
d’ara alberga el col·legi públic 
Desemparats i altres entitats de 
caràcter cultural i educatiu. Per la 
seua part, la U.D. Oliva deambula per 
Primera Regional, esperant que la 
deessa Fortuna l’eleve a l’Olimp dels 
victoriosos.

FONTS:

Evarist FALGÀS i SOLER, 
Un recorregut per la memòria 
(Des d’Oliva i el futbol), 
Gràfiques Colomar, Oliva, 2001.  
Mondúber, 20 de novembre de 1948.
U.D. Oliva Foto Antiga.

XAVIER CANYAMÀS

Imatge del Camp de Futbol Ramón Laporta. 

Inauguració del camp. 
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AQUEST ÉS EL QUART ANY CONSECUTIU QUE LA PROVA TRIA LA LOCALITAT D’OLIVA 

Rubén Gallego i Nicolien Luijsterburg 
guanyen el Gran Fons Alberto Contador
R ubén Gordo Gallego del Super Grupeta, amb un 

temps de 5 hores 21 minuts i 39 segons, va ser 
el guanyador del Gran Fons Alberto Contador, 

celebrat dissabte 24 de setembre amb eixida i meta en 
el complex Oliva Nova. Van participar 2.500 corredors 
cicloturistes. En el podi va estar Alberto Contador, acom-
panyat per la regidora d’esports d’Oliva, Yolanda Nava-
rro, i el regidor de turisme, Kino Calafat.

El segon classificat va ser Rubén Mancebo Serrano, 
del mateix club Super Grupeta, amb el mateix temps del 
vencedor i tercer Antonio Som Castillo, corredor inde-
pendent. Per clubs va destacar el Fortesportswaer, de 
Bèlgica, amb cinc corredors en primeres posicions, se-
guit pel BH Concept València CC i El Cartell CC

En dones va guanyar la corredora independent Nicolien 
Luijsterburg, amb un temps de 5 hores trenta-nou minuts 
i trenta-nou segons, seguida per la independent Suzanne 
Clarke, amb 6 hores, dos minuts i 22 segons i per la co-
rredora del Xabia’s Bike-Fasterwerar Alicia Margalejo 
Blasco, amb sis hores, quinze minuts i sis segons.

Quant al mig fons, el guanyador va ser Kurt Caboor, 
independent, amb tres hores, 48 minuts i 40 segons, se-
gon Jurgen Verselder Hans, del Velodrom Cycling Team, 
amb tres hores quaranta-huit minuts i 40 segons i tercer 
Carlos Rico del Velosol Doltcini Cycling Team, amb tres 
hores, cinquanta-un minuts i un segon.

En dones, el mig fons el va guanyar Alejandra Ruano 
Campos, del C.T. Huracà, amb 4 hores, deu minuts i 39 
segons. Segona, Anna Wajs, independent, amb quatre 
hores, vint-i-tres minuts i 26 segons. I tercera, Alicja Szo-
pinska, independent, també amb quatre hores 24 minuts 
i dos segons.

Per primera vegada es va dur a terme una cronoesca-
lada a l’alt del Miserat, a Pego. Els tres primers temps en 
el gran fons van ser per a Adelino Moll Mut, del Xabia’s 
Bike –Faster Wear, segon Sergio Dominguez Muñoz, in-
dependent i tercer Rubén Mancebo Serrano, del Super 
Grupeta.

El bon temps va acompanyar la jornada ciclista en la 
qual va destacar la gran organització de la prova i tot el 
traçat, molt més dur que en edicions anteriors, però que 
van poder acabar molts dels corredors que van iniciar 
la mateixa.

Primers classificats del Gran Fons masculí.

Juanra Pous i Ana Fuster vencen en 
la primera edició de ‘Camina i corre’ 

Juanra Pous, en categoria masculina, i Ana 
Fuster, en femenina, van guanyar la primera 
edició de la prova ‘Camina i corre’ de la fibro-
miàlgia d’Oliva. Va ser un matí de festa, música, 
esport en família i, per damunt de tot, solidari. 
Això és el que es va viure diumenge passat, 2 
d’octubre, al Parc de l’Estació d’Oliva. I el motiu 
era immillorable, la carrera i marxa solidària 
per la Fibromiàlgia i el Dolor Crònic Infantil que 
va congregar a més de 250 participants, entre 
corredors, corredores i caminant. Va etar orga-
nitzada per AFA.

A les 10 hores, es donava el tret d’eixida a la 
carrera i marxa solidària. En ell eren presents 
la regidora d’Esports, Yolanda Navarro, el re-
gidor de Salut Pública, Miguel Monzonís i el 
regidor de Turisme i d’Ocupació, Kino Calafat, 
així com la presidenta de AFISA, Luisa Arias i 
la junta directiva de l’associació. Finalment, 
la prova per a corredors va deixar un podi de 
molta qualitat en les categories masculina i fe-
menina. El primer a arribar a meta en la ca-
tegoria masculina, va ser Juanra Pous Perez, 
el quatre vegades campió del món, categoria 

Màster en 800 metres. El segon classificat va ser 
Francisco José Conesa, i en tercer lloc va que-
dar Antoni Causi Pérez. En categoria femenina 
la guanyadora va ser Ana Fuster. I va compartir 
podi amb, Xelo Mas i en tercera posició va que-
dar Soraya Lema.

 Després de la carrera i marxa solidària es va 
fer el lliurament dels premis als guanyadors i 
guanyadores i es va agrair la participació i col·la-
boració de les regidories de l’Ajuntament d’Oliva 
implicades en l’organització i de les empreses 
patrocinadores que van oferir diferents produc-
tes per al desdejuni popular. A més, va haver-hi 
una actuació de l’artista Miguel Ángel Bolo, amb 
un grup de xiquets i xiquetes, en homenatge als 
joves que pateixen el Dolor Crònic Infantil.

Els representants polítics van valorar aquesta 
jornada molt positivament. Des de la Regido-
ria d’Esports, Navarro posava en valor l’actitud 
de l’organització d’AFISA: “estem encantades 
i encantats que aquest esdeveniment haja tin-
gut tan bon acolliment i per això, volem donar 
les gràcies a AFISA, pel seu treball i dedicació, 
per la seua lluita incansable per reivindicar 

els drets de les persones malaltes que pateixen 
fibromiàlgia”. Enguany aquesta carrera ha volgut 
posar de manifest la importància de sensibilitzar 
a la població entorn del dolor crònic infantil, una 
patologia també invisibilitzada que pateixen mi-
lers de xiquets i xiquetes. L’Ajuntament d’Oliva, en 
aquest sentit, sempre col·laborarem per a portar 
avant aquest tipus d’iniciatives”, ha afegit Navarro.

Per part seua, Monzonís esmentava “la gran 
família que és AFISA i com acull i ajuda a totes 
aquestes persones que estan patint la malaltia i 

la indiferència de la societat. AFISA cada vegada 
col·labora amb més gent en les seues iniciatives. 
Nosaltres pensem que és perquè les causes justes 
mereixen el reconeixement de la població però 
també l’acompanyament de les institucions i des 
de Salut Pública, ens sentim amb l’obligació moral 
i humana d’estar al costat de l’associació, ara i 
sempre . Com anem fent des de l’inici de la legis-
latura i com continuarem treballant per a donar 
visibilitat a aquest col·lectiu”, ha afegit l’edil de 
Salut Pública de l’Ajuntament d’Oliva.

Podi Femeni del Gran Fons.

Primers classificats del Gran Fons masculí. Podi Femeni del Mig Fons. 

Els participants en la prova, a punt d’iniciar el recorregut.
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EN EL GRAN FONS CIUTAT D’OLIVA VAN PARTICIPAR 1.300 CORREDORS

Jordi Ripoll i Maria Isabel Ferrer 
dominen en la prova atlètica d’Oliva

Pluja de medalles per al Club 
de Tir Olímpic en el Autonòmic

Les instal·lacions de la Real Federació 
Valenciana de Tir Olímpic, en El Pala-
mó Alacant, es va celebrar el Campio-
nat Autonòmic d’Armes Pneumàtiques 
per a Joves Promeses, classificatori per 
al campionat d’Espanya.

Van participar un total de 48 espor-
tistes des d’aleví amb suport fins a 
Sub-23, tant femení com masculí, sent 
la representació olivense de 15 espor-
tistes. amb els següents resultats en el 
medaller:

En les categories de pistola, en sub-
23 Femení, campiona Aina París Mora-
tó i tercera classificada Nerea Alemany 
Morató.

En sub-23 masculí, la medalla d’or va 
ser per a José Prieto Càceres, que està 
tenint una progressió espectacular. La 
medalla de bronze, per a Jaume Mora-
tó Miralles i el quart classificat va ser 
Alain Cerdà Jiménez.

En cadet femení la plata va ser per a 
Marina Saá Caballero, la quarta posi-
ció per a Sofia Andredeyeva Karpova, la 
cinquena per a Sofiya Studentsova Po-
golereska i la sisena per a Mayo  Prieto 
Càceres.

En cadet masculí, el representant del 
club olivense Adrián Pérez Martínez va 
obtindre medalla de plata.

Extraordinari ambient en els prolegòmens de l’inici de la carrera.

E l corredor oliver Jordi Ripoll 
Ramírez, enrolat en les files del 
Club Dénia Corre, va ser el gran 

vencedor del X Gran Fons Ciutat d’Oliva. 
Ho va fer amb un temps extraordina-
ri de 39 minuts i 55 segons. El segon 
classificat va ser el gallec Javier Cabrero 
Company, del Cidade de Lugo Fluvial, 
amb 41 minuts i 36 segons, mentre que 
tercer va ser Juan Vidal Ribero del C.D. 
Restaurant El Quijote, amb 41 minuts i 
38 segons.

En dones va guanyar María Isabel Fe-
rrer Castell, veterana femenina del C.C. 
Camallaes, amb un gran temps de 47 
minuts i 9 segons. Segona va ser Cris-
tina Roselló Prats, del C.A. Publidom, 
amb 49 minuts i 40 segons i tercera 
Reis Bruna Barberà, del C.E. La Vespa 
de Novetlé, amb 51 minuts i dos segons.

Un total de 715 corredors van arribar 
a meta dels més de 1.300 corredors ins-
crits, de clubs com a C.A. Safoir-Teika, 
Alpesa, Camallaes, C.Córrer El Garbí, 
l’Espenta, Club Triatló Gandia, Club 
Triatló Corriol, C. Dénia Corre, C.A. 
Els Oliveros, C.A. Publidom, C.E.Dorsal 
19 Pego, G.E. La Carena, NTGas Sports 
Team i altres. Cal destacar la presència 
de l’important club nacional Cidade 
de Lugo Fluvial, amb dos corredors, el 
Ripollet Triatló, amb un corredor, un 
corredor del grup Runnea entrenat per 
Martin Fiz i Marc Roig i el PHI Grup 

Poliesportiu de Ciudad Real, amb una 
corredora. I més d’un centenar d’atletes 
independents.

Han passat quasi tres anys per a tornar 
a gaudir d’aquest esdeveniment espor-
tiu. I va tornar aquesta desena edició 
amb moltes novetats positives. Aquesta 
prova esportiva ha sigut organitzada pel 
Club L’Espenta d’Oliva i compta amb la 
col·laboració de la Regidoria d’Esports, 

encapçalada per Yolanda Navarro, i la 
Regidoria de Turisme, dirigida per Kino 
Calafat.

La competició va tindre lloc el diumen-
ge 9 d’octubre i el punt d’eixida i la meta 
va estar situat en la plaça de l’Ajuntament 
d’Oliva. El recorregut complet va tindre 
una distància de 12.200 metres i es va 
poder gaudir de llocs emblemàtics i 
punts amb vegetació molt característica 

de la zona, sent una de les més dures del 
circuit comarcal de La Safor, per la seua 
orografia.

La prova va comptar amb 16 categories 
diferents, en funció de la data de naixe-
ment. Huit per a les esportistes femeni-
nes i huit per als esportistes masculins. 
La regidora d’Esports, Yolanda Navarro 
va dir que el Club l’Espenta d’Oliva duu 
a terme una llavor molt destacada en 

Èxit del campionat 
de tennis taula Festes 
de sant Francesc

Amb motiu de les festes de sant Francesc d’Assís, patró d’Oliva, el 
passat dissabte 24 de setembre, es va celebrar durant tot el matí, el XXI 
campionat de tennis taula. Hi havia dues categories, una d’iniciació i fes-
ters, i una segona de gent més professional. En la categoria d’iniciació 
i festers, la classificació va ser: 1r Toni Savall,  2n Àlex Parra i 3r Joan 
Sanchis. En la categoria professional, la classificació va ser: 1r Enric Ma-
londa, 2n Blai Medina i 3r Zhihao Zhans. Aquest esdeveniment esportiu, 
organitzat per la junta de festers de Sant Francesc, presidida per Miguel 
Miñana i Silvia Castillo, va comptar amb la col·laboració del CTT Corriol 
d’Oliva i el patrocini de Medes Sports, va ser un dels primers actes de les 
festes de Sant Francesc del 2022, les quals continuaren al llarg de la set-
mana fins al dia 2 d’octubre, dia que se celebraren els actes principals 
en honor al patró d’Oliva.

Guanyadors XXI campionat tennis taula festes de Sant Francesc.

Components del club que van participar en la competició autonómica. 

l’organització d’esdeveniments espor-
tius molt importants i rellevants tant en 
l’àmbit local com autonòmic. “I a més, 
el nom d’Oliva arriba a tots els punts 
del territori valencià, gràcies a la seua 
participació activa en carreres d’altres 
poblacions. I el seu treball per a promo-
cionar l’esport com a forma de vida.” Ha 
assegurat Yolanda Navarro.

GRAN FAENA
El president del Club L’Espenta d’Oliva, 

Jesús Juan Escrivà va agrair la col·labo-
ració de les regidories de l’Ajuntament 
d’Oliva i al Circuit de Carreras de la Sa-
for, que aconsegueix que totes les ca-
rreres que participen siguen un autèntic 
èxit. A més, ha explicat que en els últims 
mesos tot el club ha dut a terme una gran 
faena organitzativa per a portar avant 
aquest gran esdeveniment.

Finalment el regidor de Turisme i Plat-
ges d’Oliva, Kino Calafat va dir que “Oliva 
és una ciutat amb un alt valor turístic, on 
l’esport marca el seu dia a dia, i tenint 
aquests esdeveniments consolidem a la 
ciutat com un dels referents ideals per a 
continuar fent aquest tipus d’iniciatives 
esportives de gran envergadura. La il·lu-
sió amb la qual parlen el president del 
Club L’Espenta, Jesus Juan, i el president 
del Circuit de Carreras Populares de la 
Safor Valldigna, Vicent Esteve, ens fa sen-
tir motivats i predisposats a col·laborar”.

En infantil femení la sisena posició 
va ser per a Ainhoa Pérez Martínez i 
en infantil masculí la primera posició i 
medalla d’or va ser per a Fabián Andrei 
Solomon.

En la categoria dels més joves van tor-
nar a pujar al podio les bessones Danie-
la Climent Ayet, medalla de plata i Gisela 
Climent Ayet medalla de bronze, el seu 
quart podio després del període estival i 
possibilitat de participar en l’equip de la 
federació Valenciana en el pròxim Cam-
pionat d’Espanya.

En la modalitat de Carabina Cadet 
masculí, l’or va ser per al representant 
de l’expedició olivense José Salvador Al-
cántara González.

L’expedició ‘Prohibido rendirse’, ha 
tornat a fer gala del seu esforç i bon 
fer sota la supervisió dels seus entre-
nadors Luis Ayet, José Luis París i Juan-
sa Morató, que els acompanyaran a la 
pròxima cita a Múrcia, els dies 28,39 i 
30 d’octubre en el Campionat d’Espan-
ya d’armes pneumàtiques per a Joves 
promeses. 
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